
Μάχη για τα ψηφιδωτά: 

ατέλειωτο το ταξίδι της 

επιστροφής τους 
Η κα Τασούλα Χατζητοφή, πρόεδρος του οργανισμού Walk 
of Truth, αναζητεί εδώ και τέσσερα χρόνια το νόμιμο 
ιδιοκτήτη ψηφιδωτών, που βρίσκονται στο Λονδίνο  
 

 

Απάντηση στη δημοσίευση που ανήρτησε τη Δευτέρα 8 Οκτωβρίου 
ο δημοσιογράφος Αριστείδης Βικέτος, στον προσωπικό του 
λογαριασμό στο Twitter έσπευσε να δώσει το διοικητικό 
συμβούλιο του οργανισμού Walk of Truth, μέσω της επιστολής που 
έστειλε στην Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
κα  Βασιλική Αναστασιάδου. 



Μέσω της ανάρτησης του ο Α.Βικέτος, έθετε συγκεκριμένα ερωτήματα, 
σχετικά με την διαχείριση των τεσσάρων σπαραγμάτων τοιχογραφιών, 
που συλήθηκαν από τα κατεχόμενα, και των οποίων η πρόεδρος του 
οργανισμού Walk of Truth, κ.α Τασούλα Χατζητοφή, ψάχνει από το 
2014, τον ιδιοκτήτη. «Γιατί η κ. Χατζητοφή κρατά εδώ και τέσσερα 
χρόνια τις  τοιχογραφίες, οι οποίες αφενός είναι συλημένες και 
εξήχθηκαν παράνομα από την Κύπρο και αφετέρου δεν της ανήκουν; Τι 
κώλυμα υπάρχει και μήπως έχει θέσει κάποιους όρους προς τις 
αρμόδιες αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας για τον επαναπατρισμό 
των τοιχογραφιών;» 

 

Εντούτοις, μέσω της επιστολής του, ο οργανισμός Walk of Truth, 
θεώρησε αναγκαίο να παραθέσει τα γεγονότα ως έγιναν, έτσι ώστε να 
αποφευχθεί ο οποιοσδήποτε υπαινιγμός θέλει την κα Χατζητοφή να 
γυροφέρνει τα τέσσερα σπαράγματα τοιχογραφιών και να τα έχει 
αδικαιολόγητα στην κατοχή της, χωρίς να προχωρεί στην παράδοση 
τους στον νόμιμο ιδιοκτήτη. 

Συγκεκριμένα, όπως αναγράφεται στην επιστολή «Το 2014, όταν η 
κυρία Χατζητοφή κατάφερε να εξασφαλίσει τα ψηφιδωτά, ήταν 



φυσιολογικό να αποταθεί στην Εκκλησία της Κύπρου για να μάθει 
ποιος είχε την κυριότητα της Εκκλησίας της Αψιδιώτισσας. Τα δύο από 
τα 4 ψηφιδωτά σύμφωνα με γνωμάτευση του πρώην διευθυντή του 
τμήματος Αρχαιοτήτων κ. Παπαγεωργίου ανήκουν στην Εκκλησία της 
Αψιδιώτισσας. Τα άλλα δύο δεν έχει εξακριβωθεί ακόμα η Εκκλησία 
από όπου κλάπηκαν. 

Στη συνέχεια η κυρία Χατζητοφή πληροφορήθηκε ότι τα ψηφιδωτά 
ανήκαν στον Πατριάρχη Ιεροσολύμων, που είναι ο νόμιμος ιδιοκτήτης 
της Εκκλησίας της Αψιδιώτισσας. Επικοινώνησε, συνεπώς, με τον  
εκπρόσωπο του Πατριαρχείου στη Λευκωσία, Μητροπολίτη Τιμόθεο, 
αφού έκανε τις συστάσεις ο Μητροπολίτης Βασίλειος. Η κυρία 
Χατζητοφή εξασφάλισε την άδεια του Μητροπολίτη Τιμόθεου να 
παρουσιάσει τα τέσσερα ψηφιδωτά στη Βουλή των Λόρδων, τον 
Δεκέμβριο του 2014, στα πλαίσια συνεδρίου με τίτλο «Blood, Treasure 
and Islamic state: War, Extremism and the Looting of Culture» [«Αίμα, 
Θησαυρός και Ισλαμικό κράτος: Πόλεμος, Εξτρεμισμός και η Λεηλασία 
του Πολιτισμού»].» 

Επιπρόσθετα, «Το Τμήμα Αρχαιοτήτων απέστειλε μήνυμα, καλώντας 
την κυρία Χατζητοφή να προσλάβει επαγγελματία φωτογράφο και να 
αποστείλει τις φωτογραφίες στο Τμήμα, πράγμα το οποίο και έκανε. Το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων άρχισε εκ νέου να αμφισβητεί την κυριότητα της 
Εκκλησίας, και να υπαινίσσεται ότι η κυβέρνηση είναι ο νόμιμος 
ιδιοκτήτης.» 

Έπειτα η κα Χατζητοφή άρχισε να οργανώνει την επιστροφή των 
ψηφιδωτών, με τη συνοδεία των Βρετανών πολιτικών David Burrowes 
και Λαίδη Berridge,, με παραλήπτη τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ο οποίος θα αναλάμβανε να τα παραδώσει στους 
νόμιμους κατόχους τους.   Ωστόσο το Τμήμα Αρχαιοτήτων παρενέβη 
ισχυριζόμενο ότι τα ψηφιδωτά ανήκουν στην κυβέρνηση της Κύπρου.  

Η κυρία Χατζητοφή αμφισβήτησε τη συγκεκριμένη ερμηνεία   και η 
παράδοση των ψηφιδωτών αναβλήθηκε από την κυβέρνηση. Ένα 
χρόνο μετά, τα ψηφιδωτά αποτέλεσαν θέμα συζήτησης στο Δημαρχείο 
του Λονδίνου, επί δημαρχίας Μπόρις Τζόνσον.   Ο ίδιος συζήτησε το 
ενδεχόμενο να συνοδεύσει τον David Burrowes για να επιστρέψουν τα 
ψηφιδωτά, και η κυρία Χατζητοφή άρχισε ξανά να προβαίνει στις 
απαραίτητες διευθετήσεις. Ωστόσο, δεν ορίστηκε ημερομηνία, καθότι 
συνεχιζόταν η διαμάχη για το θέμα της κυριότητας.  

Τον Απρίλη του 2016, η κυρία Χατζητοφή επισκέφθηκε την Κύπρο με 
τη Λαίδη Berridge, ενώ εισηγήθηκε ξανά να φέρει μαζί της τα 



ψηφιδωτά. Και πάλι όμως, οι ημερομηνίες δεν επιβεβαιώθηκαν, καθώς 
το θέμα της ιδιοκτησίας παρέμενε άλυτο.  

Εντούτοις σύμφωνα με την επιστολή , η κυρία Χατζητοφή έλαβε την 
πρωτοβουλία να συναντηθεί με την κυρία Ιερωνυμίδου, διευθύντρια 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων, και έγραψε επανειλημμένως στις 
κυπριακές αρχές. Μέχρι σήμερα, το θέμα παραμένει άλυτο.  

Αναζητείται ιδιοκτήτης 

Φέτος, η κυρία Χατζητοφή αιτήθηκε ξανά συνάντησης, πριν το 
καλοκαίρι, στην παρουσία όλων των κομμάτων. Αντιθέτως, η κυρία 
Ιερωνυμίδου την δέχτηκε στο γραφείο της, στην παρουσία της κυρίας 
Πηλίδου και του κυρίου Γιώργου Φιλοθέου. «Στη διάρκεια της 
συζήτησης, και οι τρεις επέμεναν ότι σύμφωνα με τον νόμο 
(τροποποίηση του περί Αρχαιοτήτων Νόμου αναφορικά με την 
ερμηνεία «αρχαιότητα» (Άρθρο 2 του βασικού Νόμου)  έγινε για 
εναρμόνιση με τον περί της Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών 
Νόμο (Ν. 183 (1) 2002) και σύμφωνα με τις σχετικές οδηγίες της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας, όπου αρχαιολογικά αντικείμενα καθορίζονται 
«ηλικίας άνω των 100 ετών») τα ψηφιδωτά ανήκαν στην κυβέρνηση». 

Η κυρία Χατζητοφή ζήτησε επιστολή από τον Εισαγγελέα, προς 
επιβεβαίωση της συγκεκριμένης θέσης, ή επιστολή από τον Πρόεδρο, 
που να δηλώνει ότι θα παραδώσει τα ψηφιδωτά στον νόμιμο ιδιοκτήτη 
τους. 

Ωστόσο το θέμα παραμένει άλυτο καθώς «Μέχρι σήμερα  δεν λάβαμε 
τίποτα, έως τη στιγμή που η επιστολή του κυρίου Βικέτου στάλθηκε 
προς εσάς. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων φαίνεται να έχει την εντύπωση ότι 
οι επαναπατρισμοί που πέτυχε έως τώρα η κυρία Χατζητοφή ήταν 
λανθασμένοι, και ότι όλοι οι νομικοί, ξένοι δικηγόροι, κληρικοί, 
αρχιεπίσκοποι κτλ λανθασμένα θεώρησαν ότι οι θρησκευτικές 
αρχαιότητες δεν ανήκουν στο κράτος».  

 


